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احداث ۸۸۱ کيلومتر پروژه راهي 
با حمايت خيرين

عض��و انجم��ن خيري��ن راه و 
تراب��ري اع��ام ک��رد: در طول 
س��ال هاي ۱۳۹۴ و ۱۳۹۵ ب��ا 
مش��ارکت خيرين راه ساز حدود 
۸۸۱ کيلومت��ر پ��روژه راه��ي با 

ارزش تقريبي ۱۸۰ ميليارد تومان تکميل ش��ده اس��ت.احمد 
مجي��دي در گفت وگ��و ب��ا ايس��نا، با بيان اين خب��ر اظهار کرد: 
در طول اين دو س��ال ۲۰ محور پروژه مختلف در اس��تان هاي 
کش��ور تعريف ش��ده که در آنها انجمن خيرين راه و ترابري با 
جذب منابع مالي خيران توانس��ته پروژه هايي را پيش ببرد. در 
اين بين احداث ۸۸۱ کيلومتر راه، ۲۲ دس��تگاه پل و رفع ش��ش 
نقط��ه حادثه خي��ز اصلي  ترين اقدامات��ي بوده که در اين بخش 

اجرايي شده است.
وي ب��ا بي��ان اي��ن که از کل اين پروژه ها س��هم خيرين حدود 
۴۰ درص��د تامي��ن مالي بوده اس��ت، اظه��ار کرد: از حدود ۱۷۹ 
ميليارد تومان س��رمايه  گذاري انجام گرفته ۷۰ ميليارد مربوط 
به خيران اس��ت که اين موضوع نش��ان مي دهد در هر يک از 
سال هاي ۱۳۹۴ و ۱۳۹۵ خيران ۳۵ ميليارد تومان آورده مالي 

به پروژه هاي راه سازي داشته اند.
عضو انجمن خيرين راه و ترابري در تشريح پروژه هاي ساخته 
شده با محوريت خيرين در طول سال هاي گذشته، توضيح داد: 
اجراي روکش آسفالت در استان هايي مانند مازندران، کرمان، 
زنجان، فارس و البرز، ساخت راه روستايي در استان هايي مانند 
مرکزي و هرمزگان و همچنين رفع نقاط حادثه خيز در استان 

مرکزي بخشي از اين پروژه ها به شمار مي رود.

تکميل تجهيزات بندر شهيد رجايي 
تا چند ماه آينده 

معاون برنامه ريزي سازمان بنادر 
و دريان��وردي گف��ت: فاز ۲ بندر 
شهيد رجايي پنج سال است که 
به لحاظ زيربنايي تکميل شده و 
به زودي تمامي تجهيزات آن نيز 

تکميل و تأمين مي شود. 
منصور آرامي معاون برنامه ريزي وتوسعه منابع انساني سازمان 
بن��ادر ودريان��وردي در گفتگ��و با باش��گاه خبرنگاران جوان ، با 
اش��اره به اينکه تجهيزات بندر ش��هيد رجايي تا چندماه آينده 
تکميل مي شود، گفت: فاز ۲ بندر شهيد رجايي پنج سال است 
که به لحاظ زيربنايي تکميل شده و به زودي تمامي تجهيزات 
آن نيز تکميل و تأمين مي شود.آرامي افزود: عمده ساخت اين 
تجهي��زات توليد داخل اس��ت، ام��ا برخي از تجهيزات به لحاظ 
استراتژيک بودن نيازمند واردات بود که سعي شده از کشور هاي 
اروپايي مانند آلمان وارد شود.معاون برنامه ريزي ومنابع انساني 
سازمان بنادر با اشاره به اينکه شيوه نامه جديدي براي آموزش 
تدوين و ماک عمل براي نيروي هاي تخصصي قرار مي گيرد، 
گفت: تمامي نيروي هاي تخصصي براي آشنايي با آموزش هاي 
روز دنيا بايد از اين شيوه نامه استفاده کنند و سازمان بنادر نيز 

اجرايي شدن آن را در دستور کار خود قرار داده است.

رايزني دو وزير براي نامزدي ايران 
در عضويت شوراي آيمو

يک مقام مس��ئول در س��ازمان بنادر با اش��اره به ادامه مذاکرات 
وزراي راه و شهرس��ازي و ام��ور خارج��ه، گف��ت: تا پايان مرداد 
 IMO تصميم گي��ري نهاي��ي ب��راي نامزدي ايران در ش��وراي
صورت مي  گيرد. به گزارش خبرگزاري صدا و سيما، علي اکبر 
مرزبان با اش��اره به اينکه ايران به لحاظ فني و تخصصي جزو 
۳۰ کش��ور برتر IMO اس��ت، ابراز اميدواري کرد: تصميم گيري 
نهايي براي نامزدي ايران براي عضويت در ش��وراي IMO تا 
پاي��ان م��رداد ماه جاري صورت گيرد.وي با اش��اره به اقدامات 
انج��ام ش��ده ب��راي نامزدي ايران جهت عضويت در ش��وراي 
IMO، اظهار کرد: از مدت ها قبل با وزارت امور خارجه جلسات 
و رايزني هاي متعددي داش��تيم، اما هنوز به جمع بندي نهايي 
نرسيده ايم.مديرکل امور دريانوردان و سازمان هاي تخصصي 
بين المللي سازمان بنادر و دريانوردي با اشاره به ادامه مذاکرات 
وزارت راه و شهرسازي و وزارت امور خارجه، گفت: اميدواريم 
ت��ا پاي��ان مرداد ماه، تصميم گي��ري نهايي براي نامزدي ايران 
در شوراي IMO صورت  گيرد و چنانچه مقرر شود ايران براي 
کانديداتوري در شورا اقدام کند، به سرعت و با قدرت اقدامات 
لازم را انج��ام خواهي��م داد.وي درب��اره زمان برگزاري مجمع 
IMO گفت: جلس��ه مجمع اين س��ازمان هفته اول آذر تشکيل 
مي ش��ود.مرزبان، افزود: س��ازمان بنادر به عنوان دستگاه فني 
و تخصص��ي آمادگ��ي کامل براي انجام اقدامات لازم از جمله 
حضور موثر در اجاس و رايزني با نمايندگان کشورهاي عضو 

IMO را دارد.
مديرکل امور دريانوردان و س��ازمان هاي تخصصي بين المللي 
سازمان بنادر و دريانوردي، تصريح کرد: اگر قرار شد ايران براي 
کانديداتوري در ش��وراي IMO اقدام کند، دس��تگاه ديپلماسي 
کش��ور هم بايد اقدامات لازم را براي جلب حمايت کش��ورها، 
از طريق س��فارتخانه هاي ايران در س��اير کش��ورها و بالعکس 

انجام دهد.

افزايش 55 درصدي ترانزيت ريلي
 در مسير توسعه اقتصاد بين الملل 

مع��اون بهره برداري و س��ير و حرک��ت راه آهن گفت : در حوزه 
ترانزيت از ابتداي سال تاکنون رشد۵۵ درصدي نسبت به مدت 
مشابه سال قبل داشته ايم.به گزارش خبرنگار خبرگزاري صدا 
و س��يما ؛ ابراهيم محمدي امروز در نشس��ت خبري با تأکيد بر 
لزوم س��وق دادن حمل بار از جاده به ريل، اظهار داش��ت: هر 
ت��ن ب��ار ک��ه از روي جاده به روي ريل هدايت مي ش��ود تا ۸۱۰ 
ريال به اقتصاد کش��ور کمک مي کند.وي افزود: س��ال گذشته 
۲۷.۵ميليارد تن کيلومتر کالا توس��ط ريل جابه جا ش��د. امسال 
هدف گ��ذاري جابه جاي��ي کالا ۴۳ ميليارد تن کيلومتر اس��ت. 
کاهش مصرف س��وخت، کاهش آلاينده هاي زيست محيطي، 
توسعه همگون سرزميني و آمايش سرزميني از مزاياي توسعه 
ريلي اس��ت.محمدي اظهار داش��ت: تبعات اجتماعي س��وانح 
رانندگي نظير از دس��ت رفتن سرپرس��ت خانوار و مش��کات 
بعدي اقتصاد خانواده از معايب عدم توسعه ريلي عنوان مي شود، 
در حالي که توس��عه ريلي مي تواند به ش��اخص هاي ملي کند و 

حتي امنيت ملي را ارتقا دهد.
مع��اون بهره برداري و س��ير و حرک��ت راه آهن گفت : ترانزيت 
شاخص اساسي در بحث توسعه است، با عبور کالاي کشورهاي 
ديگر در ترانزيت درواقع ما در اقتصاد آن کشور شريک مي شويم 
و اي��ن موج��ب مي ش��ود آن کش��ور هم در حف��ظ کالاي خود 

کمک کند.
وي خاطر نش��ان کرد: ترانزيت ريلي در کش��ور امس��ال نسبت 
به مدت مش��ابه س��ال قبل ۵۵ درصد رش��د داشت، ضمن آنکه 
 CIS از ابت��داي امس��ال تاکن��ون ۴ توافق نام��ه با کش��ورهاي

داشته ايم.

پيشخوان

راه ومسکن

حسن روحاني رئيس جمهور در جلسه معرفي وزيران پيشنهادي 
در روز سه شنبه گذشته به طور ضمني از عباس آخوندي گايه 
کرد و خاطر نشان کرد: از روزهاي نخست دولت يازدهم، موکدا 
به آقاي آخوندي مي گفتم که نظر من اين است مشکل مسکن 
از طريق بافت فرس��وده حل ش��ود اما ايش��ان نظرات ديگري را 

داشتند و آنها را دنبال کردند.
سپس جهانگيري معاون اول رييس جمهور در همان جلسه سعي 
در تعديل اين گايه کرد و اظهار داشت: وزير راه و شهرسازي 
توجه به مس��کن مهر، بافت فرس��وده و بخش ريل و راه آهن و 
هوايي را در دس��تور کار قرار داد و به فيض الهي با همت وزير 

امروز توسعه جدي کشور رقم خورده است.
ظاهرا ش��خص وزير نيز به اين مهم - البته با يک تاخير چهار 
ساله - پي برده است. او حدود سه ماه پيش از اين، يعني ششم 
ارديبهش��ت گذش��ته در گفتگو با خبرنگاران گفته بود: به جاي 
اينک��ه بروي��م در بيايان خانه بس��ازيم، بايد اين س��رمايه را در 

بافت هاي فرسوده و شهري سرمايه گذاري کرد. 
اجرای 860 پروژه در ���168 شهر

با اين حال محمد س��عيد ايزدي معاون وزير راه وشهرس��ازي و 
مديرعامل ش��رکت عمران و بهس��ازي شهري اخيرا از عملکرد 
دولت و وزارت راه شهرس��از ي در نوس��ازي بافت فرسوده دفاع 
کرده و به تش��ريح برنامه هاي دولت يازدهم در بافت فرس��وده 

پرداخته است.
به گزارش ايلنا وي با تش��ريح اقدامات وزارت راه وشهرس��ازي 
و شرکت عمران و بهسازي شهري در حوزه نوسازي و احياي 
بافت فرس��وده، گفت: توانس��تيم در چهار سال گذشته اعتبارات 
احياي بافت فرس��وده را تا ۱۷ برابر افزايش دهيم، همچنين از 
سال گذشته تا به امروز ۸۶۰ پروژه در ۳۵۲ محله بافت فرسوده 

در ۱۶۸ شهر در حال اجرا است. 
محمد س��عيد ايزدي اظهار داش��ت: در دولت يازدهم ۵ اقدام 
اساس��ي و اصلي در حوزه بافت فرس��وده انجام ش��د و توانستيم 
اقدامات اجرايي قابل توجهي در ش��رايط تنگناي مالي در اين 

مناطق انجام دهيم.
مديرعامل ش��رکت عمران و بهس��ازي شهري با بيان اينکه در 
طول چهار س��ال گذش��ته توانس��تيم رديف هاي اعتباري قابل 
توجهي در شرايط تنگناي مالي دولت براي احياي بافت فرسوده 
تعري��ف کني��م، گفت: اعطاي ۳۰۰ هزار فقره تس��هيات ارزان 
قيم��ت، تامي��ن منابع ۱۰۰۰ ميلي��ارد توماني از اعتبارات بانک 
مرکزي و افزايش س��قف تس��هيات خريد مس��کن در بافت 
فرس��وده تا س��قف ۵۰ ميليون تومان تنها بخش��ي از عملکرد و 

پيگيري هاي وزارت راه وشهرس��ازي در حوزه بافت فرس��وده 
بوده اس��ت.وي تاکيد کرد: اما برخي از بانک ها در اعطاي اين 
تسهيات سر باز زدند چراکه نظام بانکي کشورمان با کسري 
مناب��ع مواج��ه بود. همچنين در اين م��دت وارد مذاکره با انبوه 
سازان شديم تا عمليات نوسازي بافت فرسوده با حمايت دولت 

انجام شود.  
مديرعامل شرکت عمران و بهسازي شهري ادامه داد: مهم ترين 
اقدام وزارت راه و شهرسازي در اين حوزه، تشکيل ستادي تحت 
عنوان »ستاد بازآفريني شهري« بود که در اين ستاد اين امکان 
به وجود آمد که بتوانيم در سطح ملي، استاني و شهري بين تمام 
دس��تگاه هاي مربوطه و درگير با موضوع بافت فرس��وده درباره 
تصميم گيري ها و اقدامات به اجماع برس��يم. هدف از تش��کيل 
اين س��تاد رس��يدگي به برنامه هاي مرتبط با بافت فرسوده و در 
اولويت قرار دادن اين برنامه ها بود و اينکه بتوانيم تمام اقدامات 
و برنامه هاي دس��تگاه هاي متعدد را هم راس��تا با يکديگر قرار 

دهيم و مکمل همديگر پيش ببريم.
معاون وزير راه و شهرسازي تاکيد کرد: اجراي تمام اين اقدامات 
نشان دهنده نقش حمايتي دولت از نوسازي بافت فرسوده بوده 
اس��ت و هر گز دولت به دنبال اين نبود که پروژه مس��کن مهر 

در کشور تکرار شود.

مديرعامل ش��رکت عمران و بهس��ازي ش��هري ادامه داد: در 
حوزه تعريف ابزارهاي نهادي هم توانس��تيم دو نهاد توس��عه گر 
و تسهيل گر راه اندازي کنيم. نهاد توسعه گر به منظور تشويق 
بخش خصوصي و حمايت از انبوه سازان براي فعاليت در حوزه 
نوسازي بافت فرسوده ايجاد شد و نهاد تسهيل گر با هدف حضور 
در بافت هاي فرس��وده و افزايش تعامل با مردم س��اکن در اين 
بافت و ترغيب آنها براي همکاري در اجراي برنامه ها راه اندازي 
شد.ايزدي تاکيد کرد: معتقدم آقاي آخوندي تنها وزيري است 
که توانس��ت به موضوع بافت فرس��وده نگاه استراتژيک داشته 
باش��د و در ش��رايط تنگنالي مالي دولت در حوزه احياي بافت 
فرس��وده س��نگ تمام گذاشت و توانست سنگ بناي بسياري از 
موضوعات و سياست ها را در حوزه بافت فرسوده از جمله تعريف 

ابزارهاي جديد تامين مالي و ... را بگذارد.   
انتقاد از بي توجهي نسبت به بازسازي بافت هاي فرسوده  ���

با اين وجود و طي اين مدت، انتقادات زيادي نسبت به عملکرد 
دولت در بافت فرسوده صورت گرفته است که به عنوان نمونه 
تنها به يک مورد آن مي پردازيم. اسفند سال گذشته بود که فرج 
اله رجبي عضو کميسيون عمران مجلس از بي توجهي نسبت 
به بازس��ازي بافت هاي فرس��وده انتقاد کرد و گفت: بافت هاي 

فرسوده در زمان بحران حادثه ساز خواهند شد. 

ف��رج الله رجب��ي در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، 
با انتقاد از اينکه نوس��ازي بافت هاي فرس��وده به درس��تي مورد 
توجه واقع نشده است، گفت: نوسازي بافت هاي فرسوده رويکرد 
اساسي در جهت تامين فضاي مسکوني ايمن و استفاده بهينه 

از فضاي شهري است.
نماينده مردم ش��يراز در مجلس ش��وراي اسامي، با بيان اينکه 
اقدامات اخير دس��تگاه ها در جهت نوس��ازي بافت فرسوده موثر 
ب��وده اس��ت، تصريح ک��رد: با توجه به بهبود وضعيت مس��کن 
انتظار مي رود نوس��ازي بافت هاي فرس��وده سرعت بيشتري به 

خود بگيرد.
وي با يادآوري اينکه نوسازي بافت هاي فرسوده نقش بسياري 
در رونق بازار مسکن و ساخت و ساز دارد با بيان اينکه چندين 
دس��تگاه در رابطه با نوس��ازي بافت هاي فرسوده درگير هستند، 
گفت: سياس��ت گذاري را ش��وراي عالي شهرسازي، مداخله را 
شهرداري، نظارت را وزارت راه و شهرسازي و همچنين بحث 
آموزش را نظام مهندس��ي بر عهده دارد؛ البته مس��ئوليت اصلي 

بر عهده شهرداري ها است.
رجبي ادامه داد: بايد از ظرفيت اين دس��تگاه ها اس��تفاده شود تا 

نوسازي بافت هاي فرسوده تحقق يابد.
اي��ن نماين��ده م��ردم در مجلس ده��م در رابطه با تکليف دولت 
در برنام��ه شش��م مبن��ي بر احيا و بهس��ازي حداقل ۱۰ درصد 
از بافت ه��اي فرس��وده، گف��ت: ب��ا توجه به اينک��ه وزارت راه و 
شهرس��ازي قرار اس��ت به عنوان پايلوت در چند نقطه ش��هري 
کش��ور اقدام به بهس��ازي و احياي بافت فرس��وده کند بنابراين 
انتظار مي رود بهسازي سالانه ۱۰ درصدي بافت هاي فرسوده 
تحقق يابد. نجفي با بيان اينکه منابعي در لايحه بودجه ۹۶ براي 
بهسازي و بازسازي بافت هاي فرسوده درنظر گرفته شده است، 

افزود: دولت مکلف شده اين رديف اعتباري را تامين کند.
نماينده مردم ش��يراز در مجلس دهم، با بيان اينکه بافت هاي 
فرسوده در زمان بحران حادثه ساز خواهند شد، تصريح کرد: از 
جنبه هاي اجتماعي و سياسي هم ممکن است از ناحيه بافت هاي 
فرس��وده دچار آس��يب شويم و به گونه اي آسيب هاي اجتماعي 

در کشور شيوع يابد.
عضو کميس��يون عمران مجلس ش��وراي اس��امي با انتقاد از 
اينکه گس��ترش حاشيه ش��هرها هزينه هاي شهري را افزايش 
مي دهد، گفت: گس��ترش حاش��يه نش��يني و س��کونتگاه هاي 
غيررس��مي هزينه هاي ش��هري را افزايش مي دهد؛ نوسازي و 
بهس��ازي بافت هاي فرس��وده در سطح شهرها و حاشيه شهرها 

بايد به يک اندازه مورد توجه واقع شود.

باانتقاد روحاني از وزارت راه و شهرسازي مشخص شد؛

ضرورت تسريع در نوسازي بافت هاي فرسوده

تصميم گيري درباره تامين مالي هواپيماهاي جديد تبديل سازمان نظام مهندسي به بنگاه اقتصادي اعاده دادرسي ۱۳۳۰ پرونده حوزه راه وشهرسازي
حسين معصوم با اعام اعاده دادرسي ۱۳۳۰ 
پرون��ده در چهارچوب اعمال مقررات ماده 
۴۷۷ قانون آيين دادرسي کيفري و ماده ۷۹ 
ديوان عدالت اداري، اهم فعاليت هاي شوراي 
حفظ حقوق بيت المال را تشريح کرد. حسين 

معصوم مش��اور حقوقي وزير راه و شهرس��ازي به تشريح فعاليت ها و 
برنامه هاي شوراي حفظ حقوق بيت المال در اراضي و منابع طبيعي 
پرداخت و گفت: برنامه ش��وراي حفظ حقوق بيت المال در اراضي و 
منابع طبيعي در دو محور اساسي پيشگيري از تصرف و تملک اراضي 
دولتي و استيفاي حقوق دولت متمرکز شده است.معصوم تصريح کرد: 
در دوره وزارت جناب اقاي دکتر آخوندي روند اقدامات در شوراي حفظ 
حقوق بيت المال از قدرت و توانايي هاي کارشناسانه بيشتر و حمايت آن 
مقام عالي برخوردار و يک وفاق مطلوبي در حوزه وزارت راه و شهرسازي 

در برخورد با متصرفين و متجاوزين به حقوق بيت المال حاصل شد.

عض��و کميس��يون عم��ران مجلس، 
ب��ا بي��ان اينک��ه در آيي��ن نام��ه جديد 
کنترل س��اختمان نقش سازمان نظام 
مهندس��ي حذف نش��ده اس��ت، گفت: 
تبديل س��ازمان ها از نهاد حرفه اي به 

بنگاه اقتصادي و جلوگيري از تبديل مهندس��ان به مس��تمري 
بگيران منتظر ارجاع کار از سازمان مهم ترين ويژگي هاي اين 

آيين نامه است. 
يوناتن بت کليا در گفت وگو با خبرگزاري خانه ملت، با اش��اره 
به معرفي دوباره عباس آخوندي به عنوان گزينه پيش��نهادي 
وزارت راه و شهرس��ازي، گفت: با توجه به تجربه چندين س��اله 
آخوندي در وزارتخانه و اقداماتي که در ۴ سال اخير انجام داده 

مي توان به ادامه اين روند از جانب وي اميدوار بود.

سرپرست شرکت هواپيمايي جمهوري 
درب��اره  اي��ر(  اس��امي ايران)ايران 
برگ��زاري مناقصه تامي��ن منابع مالي 
) فاين��اس( خري��د هواپيماهاي جديد، 
گفت: پيشنهادهاي زيادي به ايران اير 

ارسال شده است و تا يک ماه آينده تصميم اوليه در اين زمينه 
اتخاذ مي شود. »فرزانه شرفبافي« در گفت و گو با ايرنا افزود: 
اکنون در مرحله انتخاب فاينانسورهاي)تامين کنندگان( مالي 
براي خريد هواپيماهاي جديد هستيم و شرکت هاي داخلي و 
خارجي زيادي براي تامين منابع مالي و تامين مالي)فاينانس( 
اين هواپيماها، پيش��نهادهاي خود را به ايران اير ارائه داده اند. 
وي ادام��ه داد: حت��ي ش��رکت س��ازنده هواپيماهاي آي تي آر 
ب��راي فاينان��س خريد ۲۰ فروند اي��ن هواپيماها اظهار تمايل 

کرده است.

عضو کميسيون عمران مجلس شوراي اسامي گفت: 
ب��ه تص��ور من دول��ت دوازدهم و به وي��ژه وزارت راه 
و شهرس��ازي بايد طرح جامعي براي تأمين مس��کن 
نيازمندان فراهم کرده و ارائه دهند، هرچندکه تا کنون 
نيز بحث مس��کن اجتماعي و حمايتي از س��وي وزير 
محترم راه و شهرس��ازي مطرح ش��ده است ولي بايد با 

عزم جدي تري دنبال شود.
س��يد احس��ن علوي همچنين در اش��اره به خانه هاي 
خال��ي موجود در کش��ور نيز بي��ان کرد: در حال حاضر 
بي��ش از ۲ ميلي��ون و ۵۰۰ هزار واحد خالي در کش��ور 
وج��ود دارد ک��ه قطعا بايد برنامه  ريزي مناس��بي براي 

آن ها ارائه شود.
وي در بخش ديگري از س��خنان خود فعاليت وزارت 
راه و شهرس��ازي در بحش عمران و بهس��ازي، بافت 
ناکارآمد و سکونتگاه هاي غيررسمي در دولت يازدهم 
را قابل قبول اعام کرد و گفت: خوش��بختانه ش��رکت 

عمران و بهس��ازي ش��هري ايران در اين دوره توجه 
ويژه اي در اين حوزه داشته و نسبت به تملک بناهاي 
تاريخي و تغيير کاربري آن ها اقدامات بسيار خوبي را 
انجام داده است، از سويي ديگر تاش براي ارائه وام 
و نس��هيات نوسازي و بهسازي به خانه هاي فرسوده 
در اين مناطق از ديگر اقدامات چش��مگير انجام ش��ده 

در اين حوزه به شمار مي رود.

لزوم ارائه طرح جامعي براي تأمين مسکن نيازمندان 
دبير انجمن ش��رکت هاي راه س��ازي با اشاره به عملکرد 
قابل قبول وزير راه و شهرس��ازي دولت يازدهم اظهار 
داشت: آخوندي توانست در شرايط تنگناي مالي دولت 
تمام بدهي هاي انباشت پيمانکاران در دولت هاي گذشته 
را بپردازد. به گزارش ايلنا، علي آزاد گفت: بودجه وزارت 
راه و شهرسازي به عنوان بزرگترين نهاد اجرايي کشور 
بسيار محدود بوده است و نمايندگان مجلس و مسئولان 
بايد نس��بت به همين بودجه اي که تخصيص يافته از 
آقاي آخوندي انتظار اجراي برنامه ها را داش��ته باش��ند.

دبير انجمن ش��رکت هاي راه س��ازي ادامه داد: در چهار 
س��ال گذش��ته با همين بودجه محدود در وزارت راه و 
شهرسازي و سازمان هاي تابع آن ۸۰۰ کيلومتر خط دوم 
راه آهن ساخته شد. همچنين ۳۷۰ کيلومتر شبکه ريلي 
بازس��ازي ش��د. ۲۲۰ کيلومتر آزادراه از طريق مشارکت 
بخش خصوصي به اجرا رسيد و ۳ هزار و ۳۰۰ کيلومتر 
ش��بکه بزرگراهي و ۳ هزار کيلومتر راه اصلي و ۶هزار 

کيلومتر راه روستايي و فرعي احداث و تکميل شد.وي 
افزود: همچنين ۱۰ هزار کيلومتر شبکه راهي بهسازي 
شد و آسفالت هاي اين شبکه جاده اي بازسازي و ترميم 
ش��د.دبير انجمن شرکت هاي راه س��ازي ادامه داد: من 
معتقدم اگر نسبت به تفکيک وزارت راه و ترابري و مسکن 
و شهرس��ازي اقدام مي شد شاهد عملکرد موفق تري از 

آقاي آخوندي در بخش حمل و نقل و ترابري بوديم.

احداث و تکميل بيش از 1۲۵00 كيلومتر شبکه راهي 

سياست دولت دوازدهم در بخش مسکن 

طبق آن چيزي که به صورت رس��مي از س��وي وزارت راه و 
شهرسازي اعام شده است؛ سياست دولت دوازدهم حمايت 
از افزايش رقم و کاهش نرخ س��ود تس��هيات مسکن خواهد 
بود. سياست کان اين وزارتخانه حمايت از نرخ پايين بهره، 
افزايش رقم و طولاني ش��دن مدت بازپرداخت تس��هيات 
مسکن است.به گزارش گروه پژوهش و تحليل خبري ايرنا، 
صنعت س��اختمان به عنوان بازار مهم اقتصادي کش��ورمان 
از س��ال ۱۳۹۱ به دليل اجراي سياس��ت هاي اشتباه در دولت 
گذش��ته، مبتا به رکودي عميق ش��د اما از ابتداي امس��ال 
ش��اهد افزايش خريد و فروش معامات خانه هاي متناس��ب 
با نياز مصرفي در بازار بوده ايم که نش��انه هاي آغاز رونق در 
بخش مسکن است. بازار مسکن و صنعت ساختمان پيشران 
حداق��ل ۲۰۰ صنع��ت کوچک و بزرگ اس��ت و به تعبير وزير 
اقتص��اد دولت يازدهم، مس��کن مي توان��د لوکوموتيو اقتصاد 
کش��ور باش��د از اين رو هر گونه نوس��ان در آن تاثير غير قابل 
انکاري در اقتصاد کش��ور دارد .س��يگنال هايي که اين روزها 
از بازار مس��کن مش��اهده مي ش��ود اين اس��ت که اين بخش 
از اقتص��اد ب��دون گران��ي وارد دوره رونق مي ش��ود و افزايش 
قيمت هاي ۱۰ درصدي مس��کن نگران کننده نيس��ت. طبق 
گفته کارشناس��ان، يکي از عوامل تاثير گذار در کاهش عمق 
رکود مس��کن و خيز اين بازار براي ورود به دوره رونق، رش��د 
۸ برابري تس��هيات خريد خانه براي متقاضيان بوده اس��ت. 
سياس��ت وزارت راه و شهرس��ازي در دولت يازدهم در بخش 
مسکن، افزايش قدرت خريد مردم مبتني بر تسهيات ارزان 
قيمت و استفاده از پس اندازها بوده که با اجراي اين سياست، 

وام ۲۰ ميليون توماني خريد مس��کن به ۱۶۰ ميليون تومان 
افزايش يافت. حال اينکه آغاز رونق در بخش مس��کن، اين 
نگراني را ايجاد کرده است که افزايش تقاضا در بازار موجب 
رشد قيمت ها مي شود و افزايش تورم را به دنبال خواهد داشت 
اما مس��ئولان و کارشناس��ان اقتصادي بر اين باور هستند که 
رشد قيمت ها در بخش مسکن تا سقف ۱۰ درصد خواهد بود 
که اين رقم متناس��ب با نرخ تورمي عمومي حرکت مي کند و 

نمي تواند عامل افزايش تورم عممومي باشد. 
بازار مسکن سيگنال گراني ارسال نمي كند  ���

عوامل متعددي در رکود ۵ س��اله بازار مس��کن نقش داشته اند و 
نمي توان انتظار داشت که تنها يک وزارتخانه راه و شهرسازي 
گره مشکات مسکن را باز کند.حوزه مسکن از بخش صنعت 
ساختمان )عرضه( تا بخش افزايش قدرت خريد مردم )تقاضا( 
و تامين س��رپناه اقش��ار کم درآمد يک موضوع فرادس��تگاهي 
اس��ت به س��اختار اقتصادي کشور برمي گردد. حال اينکه گفته 
مي ش��ود يکي از متهمان رديف اول طولاني ش��دن دوره رکود 
مس��کن، نداش��تن شناخت از نياز موجود در بازار و ساخت و ساز 
انبوه خانه اي لوکس و گران قيمت در س��ال هاي گذش��ته بوده 
اس��ت. بنابراين اين گروه از خانه ها همچنان در رکود به س��ر 
خواهن��د برد اما خانه هاي مناس��ب ب��ا نياز مصرفي مردم بدون 
افزايش قيمت جهش��ي و حداکثر با تورم ۱۰ درصدي به رونق 
مي رسند که اين رونق بدون رشد تورم عمومي و گراني خواهد 
ب��ود. گ��روه پژوه��ش و تحليل خبري ايرن��ا در گفت وگويي با 
»حميدرضا برادران شرکا« و »هادي حق شناس« کارشناسان 
اقتص��ادي به بررس��ي و تجزيه و تحلي��ل اين موضوع پرداخته 
است .»حميدرضا برادران شرکا« کارشناس اقتصادي در گفت 
و گو با گروه پژوهش و تحليل خبري ايرنا درباره وضعيت بازار 
مسکن اظهار داشت: در ادبيات اقتصادي دو عامل مي تواند علت 
اصلي افزايش قيمت ها باشد. اول اينکه زماني قيمت ها افزايش 
مي ياب��د ک��ه هزينه هاي توليد به هر دليلي افزايش يابد و عامل 
دوم اين است که تقاضا در بازار بيشتر از عرضه باشد. وي ادامه 
داد: آمارهاي رسمي از بازار مسکن نشان دهنده اين است که در 
حال حاضر ۲.۵ ميليون واحد مسکوني خالي از سکنه در سراسر 

کشور وجود دارد که اين واحدها متقاضي ندارند بنابراين در نگاه 
اول مي بينيم که بيش��تر از تقاضا در بازار مس��کن، عرضه وجود 
دارد. اما موضوع اصلي اين اس��ت که بخش��ي از اين خانه هاي 
خالي واحدهاي لوکس هستند که در بازار متقاضي ندارند اين 
آمار نش��ان مي دهد که سياس��ت گذاري ها در بخش مسکن در 
دولت هاي گذش��ته اش��تباه بوده است. اين کارشناس اقتصادي 
در پاسخ به اين سوال که آيا رونق بازار مسکن مي تواند عامل 
افزايش نرخ تورم ش��ود، گفت: بازار مس��کن ظرفيت افزايش 
قيمت ها را ندارد اما موضوعي که باعث مي ش��ود تورم در اين 
بخش افزايش يابد، انتظارات تورمي است. برادران شرکا تاکيد 
کرد: دولت مي تواند با اطاع رس��اني هاي به موقع اجازه ايجاد 
انتظارات تورمي را ندهد. در حال حاضر هيچ دليلي براي افزايش 
قيمت در بخش مس��کن وجود ندارد و نبايد انتظار رش��د تورم 
در بازار مس��کن را داش��ت و به تبع آن مس��کن نمي تواند عاملي 
براي افزايش نرخ تورم عمومي باشد. وي با تاکيد بر اينکه هيچ 
سيگنالي از گراني در بازار مسکن مشاهده نمي شود، ادامه داد: 
دولت مي تواند با شناس��ايي نيازها در بازار مس��کن، متناس��ب با 
تقاضاي مصرفي الگوي ساخت و ساز را به انبوه سازان توصيه 

کند تا عرضه تقاضاي مصرف را پوشش دهد . 
افزايش قيمت زير نرخ تورم نگران كننده نيست  ���

همچنين »هادي حق ش��ناس« کارش��ناس اقصادي در گفت 
وگو با پژوهش��گر ايرنا با اش��اره به رابطه افزايش تورم و هدايت 
سرمايه ها به سمت بازار اماک و مستغات، اظهار داشت: زماني 
که تورم دو رقمي مي ش��ود براي حفظ ارزش پول، س��رمايه ها 
را به س��مت س��که، ارز و زمين هدايت مي کند که اين يک نوع 
انحراف نقدينگي به س��مت دلالي و س��وداگري است و بايد در 

اين شرايط رفتارهاي سفته بازانه را کنترل کرد. 
وي با تاکيد بر اينکه قطعا رونق بازار مس��کن و رش��د مثبت در 
اين بازار با تورم همراه نيست، ادامه داد: در حال حاضر مجموع 
خانه هاي خالي و خانه هاي دوم در کشور به نزديک ۵ ميليون 
واحد مسکوني مي رسد. از سوي ديگر سالانه در کشورمان بايد 
۸۰۰ هزار واحد مس��کوني س��اخته ش��ود و در همين مدت زمان 
تا س��قف ۴۰۰ هزار ازدواج انجام مي ش��ود، بنابراين مهم ترين 

موضوع دربازار مسکن کنترل عرضه متناسب با تقاضا است. 
اين کارشناس اقتصادي با بيان اينکه با عرضه مناسب مسکن 
در ب��ازار مي ت��وان به صورت غير تورمي ب��ه تقاضاي مورد نياز 
پاس��خ داد، گفت: تا زماني که نرخ تورم مس��کن تناس��ب با نرخ 
ت��ورم عمومي حرک��ت کند، روند طبيعي اس��ت و در طول چند 
س��ال گذش��ته هم ميزان افزايش قيمت ها در مس��کن بالاتر از 

نرخ تورم عمومي نبوده است. 
حق ش��ناس افزود: بايد توجه داش��ته باش��يم که در حال حاضر 
تقاضاي مصرفي در بازار مس��کن به دنبال خانه هايي با متراژ 
۷۰ تا ۱۰۰ متر است و واحدهايي با متراژ بالا و لوکس در رکود 
باقي خواهي ماند ، معتقد هستم بهترين راهکار پاسخ به تقاضاي 
مس��کن، افزايش قدرت خريد مردم از طريق تس��هيات و پس 

انداز است که موجب افزايش تورم نخواهد شد. 
وي ب��ا بيان اينکه مس��کن بدون افزاي��ش قميت ها وارد رونق 
مي شود، اظهار داشت: حداکثر افزايش قيمت ها در بازار مسکن 
حدود ۱۰ درصد خواهد بود که همس��طح نرخ تورم عمومي در 

کشور است و اين افزايش قيمت جاي نگراني ندارد. 
��� سياست دولت دوازدهم براي مسکن 

همانط��ور ک��ه گفته ش��د، نس��خه عباس آخون��دي، وزير راه و 
شهرس��ازي دولت يازدهم و تيم مش��اوران و معاونان وي براي 
بخش مس��کن، خانه دار کردن مردم از طريق پس انداز و اخذ 
تس��هيات ارزان قيمت بوده که اين فرمول دولت اجازه رش��د 
تورم را نداد. حال اينکه گفته مي ش��ود اگر عباس آخوندي در 
سمت مديريت وزارت راه وشهرسازي دولت يازدهم ابقا شود، 
مهم ترين سياست وي در بخش مسکن ارتقاي سقف تسهيات 

و کاهش سود وام هاي خريد مسکن است.
طب��ق آن چي��زي ک��ه به صورت رس��مي از س��وي وزارت راه و 
شهرس��ازي اعام ش��ده است؛ سياست دولت دوازدهم حمايت 
از افزايش رقم و کاهش نرخ سود تسهيات مسکن خواهد بود. 
سياست کان اين وزارتخانه حمايت از نرخ پايين بهره، افزايش 
رقم و طولاني شدن مدت بازپرداخت تسهيات مسکن است. 
شرط تحقق اين سياست وزارت شهرسازي اين است که نظام 

بانکي بتواند خود را از دارايي هاي سمي آزاد کند.


